

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT
MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA
PARLIMEN KEEMPAT BELAS

PERTANYAAN : LISAN

DARIPADA : TUAN KESAVAN A/L SUBRAMANIAM
[SUNGAI SIPUT]

TARIKH : 3 DISEMBER 2020 (KHAMIS)

SOALAN

TUAN KESAVAN A/L SUBRAMANIAM [SUNGAI SIPUT] minta **MENTERI KESIHATAN** menyatakan faktor-faktor yang menyebabkan kemunculan gelombang ketiga penularan wabak COVID-19 secara mendadak.

JAWAPAN

Tuan Yang di-Pertua,

1. Gelombang ketiga penularan jangkitan COVID-19 di Malaysia telah dikesan bermula pada 20 September 2020 susulan peningkatan pelaporan kes dari beberapa buah negeri. Antara negeri yang melaporkan kes COVID-19 yang tertinggi adalah Kedah dan Sabah. Lonjakan kes COVID-19 semasa fasa Perintah Kawalan Pergerakan Pemulihan (PKPP) ini mendorong Kerajaan untuk mengambil langkah-langkah proaktif dan berkesan untuk membendung penularan jangkitan COVID-19 di Malaysia.

2. Hasil analisa yang dijalankan mendapati beberapa faktor berikut telah menyumbang kepada peningkatan mendadak yang menjurus kepada kejadian gelombang ketiga ini iaitu:

- i. **Fenomena kelesuan pandemik (*pandemic fatigue*) dalam kalangan masyarakat.** Ia suatu fenomena yang dijangkakan dan

SOALAN NO : 31

- ia berlaku secara semulajadi apabila mereka perlu menghadapi krisis kesihatan awam ini bagi suatu tempoh yang panjang dan masih belum berkesudahan. Apatah lagi apabila skala kejadian pandemik ini, secara langsung atau tidak langsung mempunyai impak yang belum pernah terjadi sebelum ini kepada kehidupan seharian setiap dari kita. Akibat dari fenomena ini; masyarakat didapati mula lalai dalam mematuhi prosedur operasi standard (SOP) yang ditetapkan, kurang mengambil tahu mengenai isu-isu semasa berkaitan pandemik ini dan mempunyai tahap penerimaan risiko (*risk perception*) yang rendah mengenai jangkitan COVID-19. Mesej teras mengenai kepentingan amalan kerap mencuci tangan, pemakaian pelitup muka dan penjarakan fizikal khususnya di tempat tumpuan ramai, mulai kurang memberikan kesan dalam kalangan masyarakat. Ia merupakan suatu fenomena yang perlu ditangani melalui pelan tindakan bersepadu melibatkan peranan pelbagai agensi, yang bersifat 'multifactorial';
- ii. **Kewujudan peristiwa-peristiwa yang melibatkan perhimpunan ramai**, yang seterusnya diburukkan lagi dengan kegagalan untuk mematuhi prosedur operasi standard (SOP) yang ditetapkan dalam kalangan individu yang menyertainya;
 - iii. **Kemasukan pendatang asing tanpa izin melalui 'lalu-laluan tikus', yang menjurus kepada pelaksanaan Ops Benteng secara besar-besaran di seluruh negara**. Golongan ini membawa bersama potensi jangkitan COVID-19 dari negara asal mereka. Seterusnya, ditambah lagi dengan kapasiti penjara mahupun pusat tahanan yang telah sedia padat, ia telah menyebabkan peningkatan kluster melibatkan fasiliti-fasiliti ini di beberapa buah negeri – khususnya di di utara Semenanjung dan di Sabah. Justeru, pelbagai agensi yang berkaitan kini sedang bertungkus lumus untuk menangani situasi ini terutama sekali bagi menambahbaik prosedur operasi standard (SOP) dalam pengurusan banduan dan tahanan;

- iv. **Beberapa kawasan dan lokaliti telah diletakkan di bawah arahan Perintah Kawalan Pergerakan Diperketatkan Bersasar (PKPDB) secara pentadbiran.** Pendekatan yang digunakan bagi PKPDB ini turut melibatkan ujian saringan COVID-19 yang dijalankan melibatkan 5% dari populasi di kawasan atau lokaliti terlibat, ini adalah tambahan kepada sampel yang telah sedia diambil semasa menguruskan kluster COVID-19 yang sedang berlaku di situ. Mengambil kira penularan jangkitan aktif yang sedang berlaku di kawasan tersebut, aktiviti ini secara tidak langsung menyebabkan peningkatan kes yang direkodkan. Begitu juga dengan pengambilan sampel secara menyeluruh (*mass screening*) melibatkan lokaliti yang diletakkan di bawah arahan Perintah Kawalan Pergerakan Diperketatkan (PKPD).

Sekian, terima kasih.